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61. møde 

Torsdag den 8. februar 1979 kl. 13.00 

Dagsorden: 

Forespørgsel til ministeren for kulturelle anlig- 
gender: 

Forespørgsel [om Det kgl. Teater] af Gre- 
the Fenger Møller (KF) m. fl. 

(Forespørgsel nr. XV). 

Meddelelser fra formanden: 

Tredje næstformand (Ninn-Hansen): 
Medlem af folketinget Halvgaard har med- 

delt mig, at han på grund af midlertidig ud- 
sendelse i offentligt hverv ikke vil kunne give 
møde i tinget i mindst 7 dage, hvorfor han 
anmoder om orlov fra og med den 13. febru- 
ar samt om, at stedfortræderen må blive ind- 
kaldt. 

Medlemmer af folketinget Gertrud Stjern- 
holm Nielsen (DKP), Tove Jørgensen (DKP) 
og Ib Nørlund (DKP) har meddelt mig, at de 
ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om Statens Uddannelsesstøt- 
te. 

(Lovforslag nr. L 175). 

Medlemmer af folketinget Yvonne Herløv 
Andersen (CD) og Melchior (CD) har med- 
delt mig, at de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om revision 
af lov om social bistand. 

(Beslutningsforslag nr. B 76). 

Medlemmer af folketinget Svend Hau- 
gaard (RV), Bernhard Baunsgaard (RV), Bol- 
vig (RV), Ole Vig Jensen (RV), Niels Helveg 
Petersen (RV) og Grethe Philip (RV) har 

meddelt mig, at de ønsker skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om retable- 
ring efter råstofudvinding. 

(Beslutningsforslag nr. B 77). 

Medlemmer af folketinget Wilhjelm (VS), 
Steen Folke (VS) og Waldorff (VS) har med- 
delt mig, at de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om regler for 
beskatning af ejerboliger. 

(Beslutningsforslag nr. B 89). 

Erhvervsudvalget har afgivet: 
Betænkning over forslag til lov om æn- 

dring af lov om et skibsfartsnævn. (Lovfor- 
slag nr. L 67). 

Eksemplarer vil blive omdelt. 

Skriftlig fremsættelse af orslag: 

Gertrud Stjernholm Nielsen (DKP): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om Statens Uddannelses- 

støtte. 
(Lovforslag nr. L 175). 
Jeg skal i øvrigt henvise til lovforslagets 

tekst og bemærkninger. 

Yvonne Herløv Andersen (CD): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om revision 

af lov om social bistand. 
(Beslutningsforslag nr. B 76). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager forslaget. 

Svend Haugaard (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

tillade mig at fremsætte: 
Forslag til Jolketingsbeslutning om retable- 

ring efter råstofudvinding. 
(Beslutningsforslag nr. B 77). 
Vi har fremsat forslaget ud fra ønsket om 

at kombinere fjernelse af skæmmende partier 
i den danske natur med meningsfyldt be- 
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skæftigelse. Som motivering for forslaget skal 
jeg i øvrigt henvise til bemærkningerne. 

Wilhjelm (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om regler for 

beskatning af  ejerboliger. 
(Beslutningsforslag nr. B 89). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager forslaget. 

Den eneste sag på dagsordenen var: 

Forespørgsel til ministeren for kulturelle an- 
liggender: 

Forespørgsel af Grethe Fenger Møller (KF), 
Annelise Gotfredsen (KF) og Poul Schlüter 
(KF): 

»Vil ministeren give folketinget et bredere 
beslutningsgrundlag, når der skal tages ende- 
lig stilling til Det kgl. Teaters fremtid, såle- 
des at spørgsmålet ikke er begrænset til pro- 
jekter, der er omfattet af området omkring 
Kongens Nytorv?« 

(Forespørgsel nr. XV. Anmeldt 16/1 79. 
Fremme af foresp. vedt. 23/1 79). 

Forhandling 

Grethe Fenger Møller (KF): 
Når det konservative folkeparti har rejst 

denne forespørgselsdebat, er det ud fra en 
meget positiv holdning til Det kgl. Teater og 
en dyb interesse for teatrets fremtid. Vi øn- 
sker at bevare vor nationale scene med de tre 
kunstarter skuespil, opera og ballet. En væ- 
sentlig del af vor kulturarv er knyttet til den- 
ne scene, og det er vor forpligtelse at bære 
denne arv videre. 

Derfor må det bekymre, at Det kgl. Teater 
er ude i store problemer. De har ophobet sig 
gennem årene, så en modernisering nu er 
tvingende nødvendig. Men en modernisering 
skal tage hensyn til mange sider, de kunstne- 
riske, de praktiske, de arkitektoniske og de 
økonomiske. 

Vi er bange for, at den plan, som kultur- 
ministeren vil gennemføre de nødvendige 
moderniseringer efter, bygger på et for snæ- 
vert grundlag. Der er derfor en uhyre risiko 

for uoprettelige fejltagelser, der vil få følger 
for teatret de næste 50-100 år. For at mod- 
virke dette ønsker vi et bredere beslutnings- 
grundlag, og vi håber, at debatten i dag vil 
være med til at skabe dette. 

Ministeren for kulturelle anliggender (Niels 
Matthiasen): 

Jeg ser i aviserne her til morgen, at man 
fra forskellig side synes, at det er for tidligt 
ät diskutere hele problematikken omkring 
Det kgl. Teater på foranledning af den kon- 
servative forespørgsel. Det er jeg for så vidt 
enig i, fordi vi er midt i en undersøgelsesfa- 
se. På den anden side synes jeg, at det kan 
være nyttigt på baggrund af hele den diskus- 
sion, der i øjeblikket føres, at få det egentlige 
udgangspunkt for de undersøgelser, der fin- 
der sted netop nu, og det arbejde, der udfø- 
res, slået fast og måske dementere nogle af 
de påstande, der fremsættes, hvor det synes, 
som om adskillige er gået ind i diskussionen 
uden nogen konkret viden om dette udgangs- 
punkt. 

Det, jeg gerne vil understrege, er, at jeg 
først vil slå fast, at de igangværende under- 
søgelser af mulighederne for ombygning og 
nybygning for Det kgl. Teaters vedkommen- 
de finder sted for en bevilling, der med fi- 
nansudvalgets tilslutning -  selvfølgelig med 
undtagelse af fremskridtspartiet -  er stillet til 
rådighed under den forudsætning, at der er 
tale om et samlet teaterkompleks på Kgs. 
Nytorv, der ud over de to store scener inde- 
holder en intimscene og værksteder og prø- 
velokaler. Jeg henviser til aktstykke 233, til- 
trådt den 1. februar 1978. 

Dette er mit mandat, og det er det, jeg ar- 
bejder efter. Derfor hedder det i programmet 
for den idékonkurrence, som jeg udskrev i 
marts 1978, at: »det er konkurrencens formål 
at fremkalde ideer til belysning af de funkti- 
onelle, arkitektoniske og byplanmæssige mu- 
ligheder for placering og udformning af et 
nyt skuespilhus som led i et samlet teater- 
kompleks ved Kgs. Nytorv«. 

Dette er naturligvis også udgangspunktet 
for anden del af arkitektkonkurrencen, den 
såkaldte projektkonkurrence, som nu er un- 
der afsluttende planlægning, en konkurrence, 
hvortil fire arkitektfirmaer er indbudt, og 

osom vil blive udskrevet, så snart lokalplanen 
for det pågældende område er behandlet af 


